
تحولات بعد از عمليات طوفان الاقصي يكي از مهم ترين 
سوژه هاي بنگاه هاي خبري و تحليلي در دنياست. طبيعتاً 
ايران به عنوان يك بازيگر منطقه اي به شيوه مرسوم خود 
در درون اين بازي اس�ت، بر آن تأثير مي گ�ذارد و از آن 
تأثير مي گيرد. گفت وگوي ما با دكتر ابوالقاس�م فاتحي، 
جامعه شناس و عضو هيئت علمي و رئيس بسيج استادان 
دانش�گاه علامه طباطبايي به اي�ن مقوله توج�ه دارد.  

      
ح�دود دو ماه از تح�ولات غزه مي گ�ذرد. به 
عنوان يك جامعه شناس و تحليلگر وقتي به 
عمليات حماس و رويداده�اي بعد از آن نگاه 

مي كنيد، متوجه چه نكاتي مي شويد؟
ما اول از همه بايد ببينيم و توصيف كنيم كه چه اتفاقي افتاده 
است. در واقع اول توصيف است، بعد تحليل، سپس تبيين، 
اما در ميان اين حلقه ها، توصيف بسيار مهم و كليدي است. 
توصيف به  ويژه اگر توصيف غني باش��د، يعني ما مسئله را 
آن گونه كه هست بشناسيم، بسيار در تحليل كمك حال ما 
خواهد بود. در مقام توصيف گفته مي شود محقق بايد مثل 
عكاس و فيلمبردار باش��د كه با ابزار خود آنچه را كه هست، 
روايت كند. ما در اين مرحله چه خوش مان بيايد و چه نه، چه 
همسو باشيم و چه نه، رويداد را ثبت و ضبط مي كنيم. با اين 
حال ما متأسفانه گاهي در مرحله توصيف تبيين گر مي شويم، 

در حالي كه تبيين به مرحله آخر تعلق دارد. 
 يعني ابتداي كار مي خواهيم تفسير كنيم. 

بله، قبل از اينكه تمام ابعاد مسئله را بشناسيم براي بخش هايي 
از مسئله نسخه پيچي مي كنيم. حالا اگر من سياسي باشم، 
نسخه هاي سياسي مي پيچم، اگر اقتصادي باشم نسخه هاي 
اقتصادي. اگ��ر دنبال ماهي گيري باش��م، مي خواهم ماهي 
خودم را بگيرم يا نه بخواهم دلسوزانه صحبت كنم. به هر حال 
اول بايد ديد طوفان الاقصي يا مسئله غزه چيست. اول بايد با 
موضوع ارتباط برقرار كني��م، بعد مي توانيم تحليل و تبيين 
كنيم. طوفان الاقصي عمليات ظاهراً اطلاعاتي و نظامي بود. 
عملياتی فوق العاده پيچيده امنيتي و در نوع خود بي نظير بود 
و تا به حال يعني در اين 70سال فلسطيني ها چنين عملياتي 
با اين حجم انجام نداده بودند. از طرفي اسرائيلي ها هم شكست 
خوردند. در واقع در يك كماي امنيتي و اطلاعاتي رفته بودند و 

نتوانستند كاري انجام دهند. 
 و آن شكنندگي به سطح آمد. 

به تاريخ نگاه كنيم. به هر حال اس��رائيلي ها در سال1947 
سوار آن كشتي معروف ش��دند، از اروپا و آلمان رانده شدند، 
با آن نوشته كه اروپايي ها و امريكايي ها ما را بي مكان كردند 
و ما اميدمان به شماس��ت و به ما راه بدهي��د. مثل آدم هاي 
بينواي يتي��م بي جا آمدند كه همين هم حقه و كلك ش��ان 
بود. س��ال1947 مس��لمانان به اينها راه دادند. سال1948 
اسلحه هاي ش��ان را درآوردن��د و همان س��ال بريتانيا طبق 

برنامه هاي قبلي موجوديت اسرائيل را اعلام كرد. 
به عنوان اولين كشور.

بله اولين كش��ور بود كه موجوديت اسرائيل را اعلام كرد. 
از آن سال تاكنون حدود 75س��ال مي گذرد. كساني كه 
با كشتي آمده و درخواست جا و مكان كرده  اند،  به عنوان 
قوم بي پناه، رسيده اند جايي كه اكنون حدود 8 ميليون نفر 
يهودي در سرزميني زندگي مي كنند كه روزي به آنها راه 
نمي دادند. در اين هفت دهه واندي عمليات مختلفي صورت 
گرفت. پيمان هاي مختلفي بسته شد، مثل پيمان اسلو، 
كمپ ديويد، شرم الشيخ و نظاير آن و مجموعه اتفاقاتي كه 
در اين 75سال افتاد، گروه هاي فلسطيني به ويژه حماس را 
به اين نتيجه رساند كه پروژه اسرائيل از طريق پرونده هاي 
سياسي حل نخواهد ش��د و اگر قرار بود حل شود، ياسر 
عرفات حل كرده بود، ما قوي تر از او كه نداريم. از آن طرف 
مي بينيد اسرائيل يك شوك غيرمنتظره را دريافت كرد و 
اصلًا تصوري در اين باره نداشت. خود فرماندهان سنتكام 
و كساني مثل وزير امور خارجه امريكا و فرماندهان ارشد 
نظامي امريكا رفتند به اسرائيل، آن هم در اولين روزهاي 
بعد از طوفان الاقصي و اعلام كردند ما وقتي وارد اسرائيل 
ش��ديم، با چش��م خود فروپاش��ي را ديديم. خب امريكا 
تمام قد به كمك آمد و نگذاشت پيامدهاي طوفان الاقصي 
اسرائيل را به فروپاش��ي اجتماعي و سياسي بكشاند. به 
هر حال با توجه به ش��دت و وس��عت تخريب و كشتاري 
كه اسرائيلي ها انجام مي دهند، ديديم كه تمام شهرهاي 
مهم اروپا و امريكا به نفع حم��اس ريختند بيرون. اولين 
چيزي كه به نظر من كاملاً عيان شد، اين هماني اسرائيل و 
امريكا بود. شما اگر صدها مقاله، كتاب و كنفرانس داشتيد 
و مي گفتيد امريكا، اس��رائيل پهناور است و اسرائيل يك 
امريكاي كوچك، نمي توانستيد حقيقت را به اين وضوح 
بيان كنيد. اخيراً چهره هاي سرشناس اسرائيل از جمله 
نتانياهو و استراتژيس��ت هاي امريكاي��ي گفته اند كه اگر 
امريكا از اسرائيل حمايت نكند و اسرائيل نابود شود، كل 
منطقه غرب آسيا به دست ايران و هم پيمان هايش مي افتد 
و ما ديگر انرژي و نفت را نخواهيم داشت و با هر قيمتي بايد 
اسرائيل را نگه داريم، چون اس��رائيل در اين منطقه دارد 
راهبردهاي ما را پياده مي كند، بنابراين اس��رائيل در اين 
نقطه يك امريكاي كوچك است، مثل يك گارد ساحلي 
براي حفاظت منافع امريكا. خود نتانياهو هم اعلام كرد اگر 
من بروم، شما هم رفتني هستيد و علت اين هماني امريكا 
و اسرائيل مشخص اس��ت. خب يك پيامد ديگر عمليات 
طوفان الاقصي اين بود كه نهادهاي حقوقي، بين المللي و 
نهادهاي رسمي از جمله شوراي امنيت ملي مشخص شد 
كه تا چه اندازه ناكارآمد هستند، چون هيچ كاري در جهت 

مهار كشتاري كه انجام مي شود، نكردند. 
در واقع رويدادها بهترين تفسير هستند، البته 

نه تفسير ذهني، تفسير عيان. 
تفسير عيني. 

بله بهترين تفس�ير عيني هستند كه مثلًا ما 
ماهيت س�ازمان هاي جهان�ي مدافع حقوق 

انسان را مي بينيم كه چقدر صوري هستند. 
بالاخره جنگ، تخريب و كش��تار دارد، اما كاري كه اسرائيل 
مي كند جنگ نيس��ت، يك عمليات نظام��ي عليه حماس 
نيست. كاري كه اسرائيل مي كند نسل كشي و نابودي هويت 
مردم فلسطين است و در واقع اسرائيل مي خواهد يك فرهنگ 
و يك تاريخ را نابود كند و چون مي داند اثبات خودش در نفي 

ديگري است، به اين نقطه رسيده است. 
از آن طرف داس�تان ه�م كه ن�گاه مي كنيم 
مي بيني�م تناقض ها ب�ه عيني ترين ش�كل 

ممك�ن نمايان مي ش�ود. مثلًا غ�رب بر مهم 
بودن خواست اكثريت با حقوق بشر پافشاري 
مي كند. در اين بزنگاه ها هم باز صوري بودن 
اين ادعاها بالا مي آيد. ش�ما ب�ا هيچ چيزي 
نمي توانيد اين حجم از خشونت و وحشي گري 

را توجيه كنيد. 
شما به لايه هاي اجتماعي در اروپا و امريكا كه از غزه حمايت 
كردند، نگاه كنيد. از لحاظ سني دانش آموزها را مي بينيد تا 
گروه هاي مياني، از محصلان، دانش��جويان و استادان، همه 
وارد اين داستان ش��ده اند. من معتقدم مردم جهان درست 
است كه تحت سلطه فرهنگي نظام س��رمايه داري هستند 
اما آگاه هس��تند. كنشگر فعالي نيس��تند اما آگاه هستند و 
اين خيلي مهم اس��ت. نكته ديگر اينكه امروز ديگر كس��ي 
حرف هاي اس��رائيل را قبول نمي كند. به نظر من اسرائيل، 
اعتبار اجتماعي، منزلت سياسي و جايگاهش را حتي در ميان 
دوستانش از دست داده است و پايگاه ندارد. به هر حال شما 
وقتي مي خواهيد از رژيمي به نام اس��رائيل دفاع كنيد، بايد 
اعتباري ولو صوري برايش قائل باش��يد. اين اعتبار از دست 
رفته و به نظر من پيامدهاي اين عمليات به مراتب مهم تر از 

خود عمليات است. 
 چرا؟

البته از لحاظ نظامي هم فوق الع��اده ارزش دارد. با وجود آن 
همه دستگاه هاي پيشرفته و فناوري هاي فوق پيشرفته اي كه 
اسرائيل در ديواره ها و چينش و استحكامات داشت، چنين 
عملياتي به مخيله كسي نمي آمد. گنجشك نمي تواند آن جا 
بپرد، شما چطور مي توانيد كاري در اين حجم انجام دهيد. اين 
عمليات بسيار باارزش و منحصربه فرد بود اما مي خواهم بگويم 
پيامدهاي سياسي اين عمليات الان از خود عمليات مهم تر 
شده است و همچنان كه مي دانيد امروز كسي درباره عمليات 
صحبت نمي كند، آنچه هست، پيامدهاي عمليات است و به 
نظر من جهاني شدن آرمان فلس��طين يكي از پيامدهاست. 
يكي ديگر از پيامدها مشروعيت يافتن جهاني فلسطين است. 
مشروعيت، مقبوليت و محبوبيت جهاني و اينكه يك ملت حق 
دارد دولت داشته باشد. به نظر من يكي از پيامدها اين است كه 

اسرائيل ديگر آن اسرائيل قبل نيست و حتي اردوغان و بن 
سلمان و پادشاه اردن دست به عصا راه مي روند، 

حتي اگر بگوييم كه منافقانه است. به نظر من 
نه منطقه و نه جهان ديگر به وضع پيش از 

طوفان الاقصي برنمي گردد. 
برخ�ي البت�ه ت�ا اي�ن ح�د 
و  نيس�تند  خوش بي�ن 
مي گويند سياس�تمداراني 

مثل اردوغان مي خواهند 
ژست رهبري كشورهاي 
اسلامي را به خود بگيرند، 
بنابراين چنين مواضعي 
مي گيرند. چند صباحی 
ديگر كه التهاب خبري 
و رس�انه اي اين رويداد 

فروكش ك�رد، دوب�اره به 
سمت اسرائيل برمي گردند. 

اين به يك معنا درست اس��ت اما تحليل هاي 
واقع بينان��ه و مواض��ع اكنون اين رهب��ران براي ما 
موضوعي��ت دارد. م��ا درب��اره واقعيت ها صحبت 
مي كني��م و واقعيت اين اس��ت كه اي��ن رهبران 
برگش��ته اند. اين جنايات، نسل كش��ي و كشت و 
كشتاري كه اس��رائيل دارد، اين تأثير را گذاشته 
است كه اين چهره هاي سياسي اين مواضع را اتخاذ 
كنند، ولو اينكه اين مواضع منافقانه باشد. شما چرا 
از اين زاويه نگاه نمي كنيد. حالا اگر روند فروپاشي 
اسرائيل سرعت پيدا كرد و جبهه مقاومت قوي و 

اسرائيل تضعيف شد، معلوم است كه اين مواضع هم تقويت 
خواهد شد. نكته ديگر اينكه وسط بازي بايد بازي كنيد، خوب 
هم بازي كنيد. بالاخره صحنه اي پيش آمده كه يك طرف آن 
جبهه مقاومت است و يك طرف امريكا و اسرائيل. ما فضاي 
جنگ هشت ساله را از ياد نبرده ايم. مديران و فرماندهان ما 
در زماني كه ما ارتش و سپاه را نداشتيم و صدام هم تا پشت 
اهواز پيشروي كرده بود و خيلي از شهرهاي ما را گرفته بود، 
حتي سيم خاردار هم نداشتيم. توجه كنيد مديران و رهبران 
ايران چطور تصميم گرفتند و جنگ هشت ساله را طوري اداره 
كردند كه صدام نتواند يك وجب از خ��اك ما را بگيرد و بعد 
ادامه اين رويكرد شد قدرت دفاعي ايران در عرصه موشكي، 
پهپادها و نظاير آن، البته اين وسط چند بحران ديگر هم پيش 
آمد از جمله بحران جنگ كويت. ايران در اين عرصه چه كرد؟ 
خوشبختانه هم قانون اساسي و هم فضاي فكري رهبران ما 
برخلاف احساسات و هيجاني كه ممكن است افراد دچارش 
شوند، مبتني بر خرد است و نمي آيند كشور را جايي هزينه 
كنند كه ارزش هزينه كردن ندارد. اصلًا چه لزومي دارد كه 
ما مستقيم وارد جنگ با اسرائيل ش��ويم. اتفاقاً اسرائيلي ها 
دوست دارند ما مس��تقيم وارد اين جنگ شويم، خيلي هم 
دوس��ت دارند، چون اگر ما وارد ش��ويم آنها نمي گويند ما از 
حماس شكست خورديم، مي گويند از ايران شكست خورديم، 
بنابراين شكست آبرومندانه تري است. دوم اينكه اگر ما وارد 
اين جنگ شويم، امريكا هم وارد مي شود و اين آرزوي ديرينه 
اسرائيل اس��ت. ش��ما نگاه كنيد. حزب الله لبنان، انصارالله 
يمن و حشدالشعبي مورد 
حمايت ماس��ت. اما 
ببينيد اينها چقدر 
رفتار  منطق��ي 
مي كنند. همه 
انتظار داشتند 
اولي��ن  در 
 ، ني ا س��خنر
حس��ن  سيد

نصرالله بيايد حرف ه��اي هيجاني بزند ك��ه چنين و چنان 
مي كنيم، اما ديديد كه نصرالله تا چه اندازه حكيمانه صحبت 
كرد، بنابراين حكمت، درايت و عقل حتي در گروه هاي نيابتي 
ما هم وجود دارد. ح��الا در آن ميان چند نف��ر يا چند گروه 
حرف هاي احساسي مي زنند، اشكالي ندارد. شما نمي توانيد 
انتظار داشته باشيد همه مواضع منطقي داشته باشند، ضمن 
اينكه ببينيد وقتي امريكا مستقيم عليه ما وارد نشده است، 
براي چه ما شروع كننده باشيم. وقتي اسرائيل با اين همه ادعا 
و رجزخواني كه مي گويد من به س��ايت هاي هسته اي ايران 
حمله مي كنم، وقتی امريكا می گويد: من 52نقطه را مي زنم، 
با اين حال هي��چ كاري نمي كند، براي چه ما پيشدس��تي 

كنيم كه فردا توان اقن��اع اجتماعي مردم 
خودمان را هم نداشته باشيم. به هر حال 
يكي از برگ هاي برنده مان اين بود كه ما 
شروع كننده نبوده ايم. قواعد منطقي هيچ 
وقت به مرور زم��ان از اعتبار نمي افتند، 
البته ي��ك ع��ده مي خواهند كاس��بي 
كنند و نماينده مجلس شوند، يك عده 
مي خواهند تسويه حساب جناحي كنند و 

مواضعي مي گيرند، اينها در جامعه هست. 
شما در واقع مي گوييد حمايت از مظلوم 

بايد زير لواي حكمت باشد. 
ما همين الان هم حماي��ت حكمي، منطقي و 
هوشيارانه مي كنيم. ما الان در برخي صنايع 
دفاعي مان واقع��اً ح��رف اول را مي زنيم اما 
امريكا دهها برابر ما تس��ليحات دارد. عقل و 
منطق مي گويد ش��ما از زرادخانه تان بجا و 

حساب شده استفاده كنيد. 
مي ش�ود گفت همه بازي هايي كه 
در منطقه انجام مي شود، نگاهي 
ب�ه اي�ران دارد. ي�ك روز بحث 
داعش در س�وريه و عراق است، 

يك روز بحث جمهوري آذربايجان و تحركات 
اسرائيل در قفقاز اس�ت. همه اين بازي ها به 
نوعي كمربند محاصره اس�ت. بازي بس�يار 

هوشمندانه و پيچيده ای است. 
جان بولتون كه آدم تندرويي است، گفته بود تمام اين اتفاقات 
زير سر ايران است و ما بايد ايران را بزنيم. ما ايران را بزنيم، همه 
اينها حل مي شود يا مثلًا يوآف گالانت گفته بود حزب الله را 
از بين ببريد، نتانياهو گفته بود نه. مي خواهم بگويم در هر دو 
طرف، طيف احساساتي وجود دارد، اما ما در اين ميان منطقي 
رفتار كرده ايم، البته يك وقت ش��ما مي خواهيد در رسانه ها 

فضايي بسازيد، ايرادي ندارد. 
منظورتان از فضا چيست؟

مثل همين تجمع ميدان انقلاب كه سردار سلامي هم در آن 
سخنراني كردند. خب ايرادي ندارد ما به سمت فضاسازي هاي 
اجتماعي برويم، اما اقدام در ميدان را ميدان تعيين مي كند. 
واقعيت هاي ميدان است كه مي گويد چه كنيم. چرا مي گوييم 
شهيد سليماني حكيم بود. خب ايشان شجاع و فداكار بود، اما 
آيا زورو بازي درمي آورد؟ من خبر دارم كه ش��هيد سليماني 
برخي عمليات ها را س��ه ماه، ش��ش ماه يا يك س��ال عقب 
مي انداخت. چرا؟ چون مي خواست منطقي عمل كند و تلفات 

را به حداقل برساند. 
يعني به يك جايي رس�يده كه ني�ازي ندارد 

خودش را نشان دهد. 
بله. وقت��ي فرماندهي به نام ش��هيد س��ليماني اي��ن كار را 
مي كند، معلوم است فرماندهان بالاتر به طريق اولي در اين 

راه مي روند. 
 آيا اين همه تلفات فلسطين با اين نگاه منطقي 

است؟
يكي از الزامات آينده نگاري برآورد روندهاي گذشته است. بله 
در مجموع 16هزار نفر آدم شهيد شده اند، اما شما نگاه كنيد 
برنده چه كسي است. الان در افكار عمومي برنده چه كسي 
است؟ بازنده چه كسي است؟ اگر در همين نهادهاي حقوقي 
بين المللي قرار بر صدور محكوميت باشد، چه كسي محكوم 
خواهد شد؟ اگر قرار باشد دادگاه لاهه درباره جنايات جنگي 
حكم صادر كند، نتانياهو را به عنوان جنايتكار خواهد شناخت 

يا طرف مقابل را؟ مثلاً يحيی سنوار يا محمد ضيف؟
اتفاقي كه در غزه افتاد، براي نيروهاي انقلاب 
چه دس�تاوردي دارد. خيل�ي وقت ها ممكن 
است در روزمرگي و دعواهاي درون خانوادگي 

خودمان اسير شويم. 
اين رويداد يك مقدار از دعواها و تضادهاي درون گروهي ما 
كاست و به نوعي يك وحدت ملي درست كرد، منتها همه با 

اين نگاه به موضوع نگاه نمي كنند. 

منظور نيروهاي انقلاب است؟
بله. برخي دنبال مص��ادره هر حركتي به نف��ع جايگاه خود 
هس��تند، مثلًا گريزي مي زنند كه به نفع انتخابات مجلس 
مصادره كنند. حالا اصلاح طلب ها به يك نوع و اصولگراها به 
شكل ديگر. به نظرم افرادي مثل آقاي جهرمي و مرعشي و 
ديگران كه به برنامه افق فلسطين آمده بودند، اگر فقط تحليل 
كرده بودند و حرف حاشيه اي نزده بودند، به نفع شان بود اما 
وقتي مي آييد از غزه به نفع برجسته كردن كارنامه تان يا زدن 
رقيب و توجيه خود استفاده مي كنيد، افكار عمومي اينها را 

مي فهمد. 
يعني ابزار مي كنيم؟

بله، بنابراين غزه كه مي تواند نماد ملي باشد، به محل اختلاف 
تبديل مي شود. ببينيد فلسطين مال فلسطيني هاست و ما 
هم حمايت مي كنيم. حرف آقاي ظريف كه ما از مستضعفين 
دفاع مي كنيم ام��ا نمي رويم به جاي آنه��ا بجنگيم، اين در 
يك كانتكست درست است، اما در كانتكست ديگري غلط 
اس��ت. ش��ما با گزاره هايي كه قبل از اين جمله مي گوييد و 
نتيجه گيري ای كه بع��داً مي كنيد، در واق��ع مي گوييد اين 
حمايت را نكنيد و بعد مي خواهيد بگوييد من ظريف كه يك 
تكنوكرات هستم، سياست من در هشت سال دولت روحاني 
درست بوده اس��ت. به قول علما كلمه الحق يراد بها الباطل، 
البته سياست رس��مي جمهوري اسلامي در قبال فلسطين 
حمايت است و نه جنگ و به نظرم با تحولات جديد در غزه، 
نه اسرائيل به اسرائيل قبل و نه فلسطين به فلسطين قبل و نه 

منطقه غرب آسيا به منطقه قبل برمي گردد. 
شما افق را روشن مي بينيد؟

صددرصد، البته دليل دارم نه اينكه طرفدار فلسطين هستم، 
اين حرف را مي زنم. 

گاه�ي منتق�دان مي گوين�د چهره ه�اي 
حزب اللهي آرزوهاي خود را به عنوان واقعيت 

بيان مي كنند. 
اينها آرزو نيس��ت. امروز كه من با شما صحبت مي كنم، 
گروه هاي مقاومت در منطقه داريم ي��ا نداريم؟ ما يمن 
را داريم يا نداري��م؟ ح��زب الله را داريم يا ن��ه. بالاخره 
فرهنگی پشت سر اينهاست. امريكا چه فرهنگي پشت 
سرش دارد؟ غير از امرا و حاكمان كشورهاي اسلامي و 
تجهيزات شان، چه كسي با امريكاست. امروز ما قوي تريم 
و توليد قدرت كرده ايم؛ هم س��خت و هم نرم. كسي كه 
توليد قدرت و به ش��كل منطقي اين جريان ها را هدايت 
مي كند و هوشيار هم است، آيا پايش را بيرون مي كشد 
كه هر اتفاقي خواست بيفتد يا نه، در تغيير هندسه جديد 
حض��ور دارد. من هميش��ه اين مث��ال را مي زنم. قله اي 
روبه روي ماست و دو نفر 40س��ال است از دشت شروع 
كرده اند به دوئل كردن. ما 40سال با امريكايي ها در اين 
دشت بوده ايم. آسيب مي ديديم و بلند مي شديم، اما الان 
نوك قله ايم. حالا هر كسي افتاد، ديگر افتاده است. طرف 
هم مي داند كه اينجا ديگر دشت نيس��ت كه بگويد اگر 
زمين خوردم، دوباره بلند مي ش��وم. اگر بيفتيد كارتان 
تمام شده است. الان نقطه اوج درگيري هاست. 40سال 
اس��ت ما با امريكا نبرد سياس��ي، اقتصادي، فرهنگي و 
اجتماعي داريم. فق��ط نبرد نظامي نيس��ت كه مثلًا ما 
ام كيو آر امريكا را زده ايم. حالا من از شما مي پرسم در اين 
مدت امريكا در منطقه قوي تر ش��ده است يا ضعيف تر؟ 
حزب الله ضعيف تر ش��ده يا قوي ت��ر؟ الان يمن در برابر 
عربس��تان و امريكا قوي تر شده اس��ت يا يمن 10سال 
پيش؟ به اطراف خود نگاه كنيم. اردوغان يك نماد است 
اما اردوغان در تركيه پيوس��ت فرهنگ��ي دارد؟ منزلت 
اجتماعي دارد؟ رقباي��ش قبولش ندارند. كافي اس��ت 
زلزله اي اجتماعي ش��ود و اردوغ��ان خداحافظ. امارات 
خداحافظ، بحرين خداحافظ، چون اين حكام جايگاه و 

منزلت اجتماعي ندارند. 
 پس يك دهه آينده بسيار تعيين كننده خواهد 

بود. 
قطعاً به اين سمت پيش مي رود. واقعيت ها يك طرف، آرزوها 

و آمال مخالفان هم يك طرف. 
البته ما ممكن اس�ت واقعيت هاي ميداني را 

مطابق اميال خود تفسير كنيم. 
اين يك بحث ديگر است. آيا نظام جمهوري اسلامي توانسته 

است مؤلفه هاي قدرت را در منطقه توليد كند يا نه. 
 ولي در عين حال در درون خودمان آسيب ها و 

مسائل جدي داريم. 
بله ما در داخل پاره اي از مشكلات به خاطر سوءمديريت، 
رفاه طلبي، قدرت طلبي و رقابت بر سر جايگاه است، داريم. 
حضرت آقا فرمودند، نمره ما در عدالت خوب نيست و جالب 
است هيچ كدام از اين جناح ها نمي آيند بگويند چه كنيم 
كه عدالت برقرار شود و معيشت مردم شكل راحت تري به 
خود بگيرد. اگر هم بگويند، صوري و بدلي مي گويند. كتابي 
نوشته ش��ده به نام »چرخه عمر سازمان ها«، يك يهودي 
هم نوشته است. نموداري در اين كتاب وجود دارد كه البته 
نظريه اش را از ابن خلدون گرفته است. مي گويد جوامع و 
سازمان ها يك روزي مثل نوزاد به دنيا مي آيند و آرام آرام 
رشد مي كنند، نوجوان و جوان مي ش��وند و به اوج قدرت 
مي رسند. حالا آن سازمان چه كند كه در اين نقطه بماند؟ 
اما معمولاً س��ازمان ها و حكومت ها كارهايي مي كنند كه 
آرام آرام به نقطه فروپاشي مي رسند. ابن خلدون مي گويد، 
اين پروسه 120سال طول مي كشد. 40سال اول قدرت و 
رشد و تأسيس، 40سال دوم اوج ثروت و قدرت و 40سال 
آخر، دوره افول و علت اين افول هم به زياده خواهي، حرص 
و فساد برمي گردد. من خودم مي گويم چرا مسائل ما حل 
نمي شود؟ چون عده اي به قدرت رسيده اند و اين قدرت به 
ذائقه شان شيرين آمده اس��ت. گاهي حل مسائل در گرو 
دست كشيدن از قدرت است و چون برخي اين را مي دانند، 

نمي خواهند قدرت را واگذار كنند. 

گفت وگو با دكتر ابوالقاسم فاتحي، جامعه شناس و عضو هيئت علمی دانشگاه علامه طباطبايي 

مشي گروه هاي مقاومت، حكمت است نه هيجان
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هم�ه انتظ�ار داش�تند در اولين س�خنراني، 
سيدحس�ن نصرالله بيايد حرف هاي هيجاني 
بزند كه چني�ن و چنان مي كني�م، اما ديديد 
كه نص�رالله تا چه ان�دازه حكيمان�ه صحبت 
كرد، بنابراي�ن حكمت، دراي�ت و عقل حتي 
در گروه ه�اي نيابت�ي م�ا ه�م وج�ود دارد

امروز ما قوي تري�م و توليد ق�درت كرده ايم؛ 
هم س�خت و هم نرم. كس�ي كه توليد قدرت 
و به ش�كل منطقي اي�ن جريان ه�ا را هدايت 
مي كن�د و هوش�يار ه�م اس�ت، آي�ا پايش را 
بيرون مي كش�د كه هر اتفاقي خواست بيفتد 
يا ن�ه، در تغيير هندس�ه جديد حض�ور دارد


